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لاری:

آمار ابتلا به کرونا در استان همدان پایین تر از میانگین کشوری است
ســپهرغرب، گروه خبر: سخنگوی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: آمار 
ابتلای هفتگی به بیماری کوئید 19 طی یک هفته 
گذشته در اســتان همدان پایین تر از میانگین 
کشوری و آمار مرگ ومیر نیز در همین مدت با 

کمی اختلاف برابر با میانگین کشور است.
»سیماسادات لاری« روز چهارشنبه در جریان 
سفر به استان همدان با اشاره به آخرین وضعیت 
همه گیــری ویروس کرونا در این اســتان، افزود: 

درحال حاضر شهرهای همدان، بهار، تویسرکان، 
رزن، ملایر، درگزین و نهاوند اســتان همدان در 
وضعیت زرد کرونا و مابقی شهرستان های استان 

در وضعیت آبی قرار دارند.
وی تصریح کــرد: یکی از نقاط قوت اســتان 
همدان در زمینــه مدیریت پاندمی کرونا، ردیابی 
افراد تماس نزدیک با بیماران مبتلا به کوئید 19 
از ابتدای همه گیری ویــروس و همچنین اجرای 
مراقبت های اپیدمیولوژیک با هدف رصد ویروس 

جهش یافته در سطح استان است.
سخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی با بیان اینکه وضعیت فعلی استان همدان 
درخصــوص همه گیری ویروس کرونا شــکننده، 
ناپایدار و حساس اســت، افزود: در هفته گذشته 
شاهد کاهش میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 
در ســطح استان نسبت به هفته قبل از آن بودیم 
که ادامه این روند می تواند شــرایط را برای مقابله 
با ویروس و کنترل شرایط به مراتب سخت تر کند.

به گفته وی درحال حاضر 62 بیمار قطعی مبتلا به 
کوئید 19 در بیمارستان های استان بستری هستند که 
از این تعداد 19 بیمار به دلیل شرایط بالینی نامناسب در 

بخش های مراقبت ویژه بستری و تحت درمان قرار دارند.
سخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی روز گذشــته به منظور افتتاح چند طرح 
بهداشتی، بررسی روند اقدامات در زمینه مقابه با 
کرونا و همچنین دیدار و گفت وگو با کادر درمانی 

به استان همدان سفر کرده است.

شهرداری ها به پویش شهرهای 
تاب آور کشور بپیوندند

ســپهرغرب، گــروه 
خبــر: معــاون خدمات 
همدان  شهرداری  شهری 
با بیان اینکــه دبیرخانه 
کشور  تاب آور  شهرهای 
در همــدان مســتقر و 
انتظار  گفت:  است،  فعال 
شــهرداری های  داریم 
سراسر کشور برای بهبود 

فعالیت های مرتبط به این پویش بپیوندند.
»وحیــد علی ضمیــر« روز چهارشــنبه در وبینار ملی 
دگرگونی در حکمرانی خطر بحران در دبیرخانه کشــوری 
تاب آورســازی همدان افزود: دلایل زیــادی وجود دارد که 
شــهرداران و شوراهای شــهر، تاب آوری را به عنوان بخشی 
از دستور کار توســعه سیاسی و پایدار خود در اولویت قرار 

دهند.
وی خاطرنشان کرد: دبیرخانه کشوری شهرهای تاب آور 
در یک فرآیند مشــارکتی به دنبال آن اســت که با ســایر 
شهرداری ها و ســازمان های سیاست گذار همچون مدیریت 
بحران و ســازمان دهیاری و شــهرداری ها، به راهکارهای 

عملی جهت اجرای اصول دهگانه تاب آوری دست یابد.
معاون خدمات شــهری شــهرداری همدان افزود: این 
دبیرخانه تلاش می کند با هماهنگی و شناسایی ظرفیت ها 
و ارزیابــی و نظارت بــر خطرپذیری، همــراه با هم فکری 
و هم افزایــی بــا مدیریــت بحران بــه اندیشــیدن تدابیر 

زیست محیطی، فرهنگی و اجتماعی بپردازد.
وی تأکید کرد: با دانش و فناوری و آموزش شــهروندی 
می تــوان فرهنگ ایمنی و تــاب آوری را در جامعه نهادینه 

کرد.
علی ضمیر ادامه داد: این دبیرخانه آمادگی برای واکنش 
مؤثر در تمام ســطح های مدیریتــی را دارد و امیدواریم با 
اقدامات هماهنگ و ویژه شاهد افزایش تاب آوری در شهرها 

باشیم.
وی بیان کرد: هدف از این امر در مرحله نخســت کمک 
به شــهرداران و سیاســت گذاران و اعضای شورای اسلامی 
شــهر برای به کارگیری سیاست های عمومی، تصمیم گیری 
و ســازمان دهی در طول دوره ای کــه فعالیت های کاهش 

خطرپذیری بلایا و تاب آوری را اجرا می کنند، است.
معاون خدمات شــهری شــهرداری همــدان ادامه داد: 
دبیرخانه شهرهای تاب آور ســعی دارد با حفظ امانت داری 
شــیوه های نوین و بدیع، ابزار و تخصص سایر شهرداری ها 
در حوزه تاب آوری را در قالب نشریه های تخصصی، کتاب و 
برگزاری جشنواره های ملی و بین المللی به اشتراک بگذارد.

علی ضمیر عنوان کرد: در این فرآیند مشــارکتی، پایگاه 
اطلاع رســانی گسترده ای باید در کشور ایجاد شود که برای 
آگاهی بیشــتر شــهروندان در حوزه کاهش خطرپذیری و 
به عنوان تلاشی گروهی، فرصت منحصربه فردی برای تقویت 

مشارکت فراهم می کند.
وی گفــت: دبیرخانه کشــوری شــهرهای تــاب آور با 
همراهی و مشارکت سایر شــهرداری ها تلاش خواهد کرد 
با جریان سازی فکری، علمی، پژوهشی کاهش خطرپذیری 

بلایا را با تلاشی جمعی رواج دهد.
نشســت »دگرگونــی در حکمرانی خطر بحــران« روز 
گذشته در دبیرخانه کشــوری تاب آورسازی با حضور علی 
عسگری، اســتاد دانشــگاه یورک تورنتو کانادا و کارکنان 

شهرداری های سراسر کشور به صورت برخط برگزار شد.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

خبر: اجرای طرح روســتابازار دست واسطه ها را کوتاه 
می کند

 دست مریزاد به کسانی که بتوانند دست دلالان 
را کوتاه کنند.

خبر: کســب 11 نشان رنگارنگ شــناگران همدانی از 
جام آریس

 چه خوب، گرچه اگــر همه اش طلایی رنگ بود 
بهتر می شد!

گزارش: سقز روی باند پرواز قرار گرفت
 سقز را از روی باند پرواز بردارید، چسبنده است.

خبر: رسانه ها در پاسخ به مصوبه درباره آگهی ها
 ناپخته بود رسانه ای ها پختش کردند!

گزارش: بودجه در برزخ بهارستان
 نترس خلاصه بــه زودی به ســرمنزل مقصود 

می رسد.
تحلیل رسانه: تیر خلاص دولت بر پیکره مطبوعات

 مشقی بود موجب جراحت نشد و لغو شد!
هواشناسی: نگران آلودگی هوای همدان هستیم

 نگران نباش باد به داد شما رسید.
خبر: کشــف 3 دنیای جدید در منظومه یک ســتاره 

جوان
 باباجون همین یک دنیا کافیه، اذیت نکن!

خبر: آغاز ثبت نام برای طرح زمستانه کتاب
 دوستان خبر ندارند که زمستان به زودی رخت 

برمی بندد.
خبر: غذاخوری و هتل ها در آستانه ورشکستگی

 البته با گرانی مــکان و املاک چندبرابر جبران 
می شود!

حوادث: داماد مادرزنش را کشت
 چرا مادرزن کُند کاری، که باز آرد پشیمانی!

گزارش: ترامپ قصد داشت بشار اسد را ترور کند
 الآن هم نمی توان قضیه را تمام شده فرض کرد.

خبر سیاسی: تأکید جانســون بر همــکاری با آمریکا 
برای مبارزه با ایران

 برخی باز بگویند مرگ بر انگلیس نگویید!
گزارش: خروج سهام داران از بورس

 عجله نکنید این موضوع این گونه نمی ماند.
ورزش: شناگران همدانی از آب طلا گرفتند

 همان کسانی که از آب قبلًا کره می گرفتند!
مربی: هیچ تبعیضی در کُشتی همدان نیست

 بهتر اســت بفرمایید ســعی می کنیم تبعیض 
نباشد.

هنر: فیلمی که زاویه روایت را گم کرده است
 وای به حالش مثل ماشــینی که به خاکی زده 

است!

تلخکخان
استاندار همدان گفت:

جایگاه اصحاب رسانه بی بدیل، ارزشمند و تأثیرگذار است
همدان در خیلی از شاخص های ملی جزء استان های نخست است/ انجمن صنفی مدیران رسانه های استان همدان را حمایت می کنیم

با  استاندار همدان  گروه خبر:  سپهرغرب، 
تأکید بر اینکه جایگاه اصحاب رسانه بی بدیل، 
ارزشمند و تأثیرگذار است، گفت: با توجه به 
جایگاه رسانه، قطعاً فعالان آن نیاز به حمایت 
دولتی  دستگاه های  اطلاع رسانی  سند  دارند؛ 
و نیز انجمن صنفــی در این زمینه می توانند 

کمک کننده باشند.
سیدســعید شــاهرخی روز گذشــته در جمع 
اعضــای هیئت مدیــره انجمــن صنفــی مدیران 
رسانه های استان همدان ضمن تبریک فرا رسیدن 
اعیــاد ماه رجب، عنوان کرد: دولــت تدبیر و امید 
همواره از وجود نهادهای مدنی، انجمن های صنفی 
و تشکل های مردمی اســتقبال و حمایت می کند، 
اعتقاد ما در دولت این است که به جای تصدی گری 

در امور، باید از اقشار مختلف مردم حمایت شود.
وی بــا بیــان اینکــه حمایت از ســازمان های 
مردم نهــاد برای دولت یک اصل اســت، ادامه داد: 
از احســاس مسئولیت شــما برای تشکیل انجمن 
صنفی مدیران رسانه تشــکر می کنم و امیدوارم با 
هم افزایی و همکاری با ســایر نهادهای مرتبط در 
اعتلای اهداف اهالی رسانه موفق باشید و از هرگونه 

اختلاف با سایر نهادهای هم مسیر اجتناب کنید.
اســتاندار همدان ضمن اشــاره به اینکه انجمن 
صنفی اهداف خوبی در راســتای رفع مشــکلات 
اقتصــادی و همچنین حمایت مالــی و معنوی از 
اصحاب رســانه درنظر گرفته اســت، افزود: اهداف 
درنظر گرفته شــده بسیار ارزشــمند هستند و ما 

حمایت خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه از مدت هــا قبل برای ارتقای 
جایگاه رســانه و همچنین بهره مندی دستگاه های 
دولتی از آن به منظور ارتباط بیشــتر با مردم سند 
اطلاع رســانی برای دســتگاه ها تعریف شده است، 
عنوان کرد: در این سند آمده است که هر دستگاه 
دولتی باید چــه اقداماتی را انجام دهد و چگونه از 
ظرفیت اصحاب رسانه به نحو مطلوب استفاده کند.
شاهرخی افزود: رســانه ها پلُ ارتباطی مردم و 
مسئولان هســتند و برای جلب مشارکت و اعتماد 
مردم، اصحاب رســانه نقش مهمی دارند؛ بنابراین 
همــه دســتگاه های دولتــی از رســانه ها حمایت 

می کنند.
وی با تأکیــد بر اینکه جایگاه اصحاب رســانه 
بی بدیل، ارزشمند و تأثیرگذار است، گفت: با توجه 
به جایگاه رســانه، قطعاً فعالان آن نیاز به حمایت 
دارند؛ ســند اطلاع رسانی دستگاه های دولتی و نیز 
انجمن صنفی در این زمینه می توانند کمک کننده 

باشند.
اســتاندار همدان با بیان اینکه ظرفیت اســتان 
همدان بسیار بالا اســت و تصمیمات و اقدامات ما 
باید در شأن استان همدان باشد، ابراز کرد: همدان 
در خیلــی از شــاخص های ملی جزء اســتان های 
نخست اســت؛ باید تورهای رسانه ای بیشتر باشند 
تا توانمندی های استان همچون سدها، نیروگاه ها و 

سایر موارد دیده شوند و انعکاس یابند.
شــاهرخی با اشاره به اینکه نیروگاه همدان بعد 
از چندسال تعطیلی توسط نیروهای داخلی ساخته 
شد و به بهره برداری رسید، افزود: دو سال بی وقفه 
بیش از 300 نفر برای ســاخت ایــن نیروگاه کار 

کردند، پتروشیمی هگمتانه نیز بعد از چندسال به 
بهره برداری رسید.

وی در ادامه با اشــاره به تکمیل ســد کلان و 
افزایش ارتفاع سد اکباتان، بیان کرد: سد نعمت آباد 
و شنجور امســال افتتاح شدند و ســد خرم رود و 

گرین نیز درحال ساخت هستند.
اســتاندار همدان بــا بیان اینکــه 32 کیلومتر 
راه آهن اکنون تا 350 کیلومتر افزایش یافته است، 
گفــت: ایســتگاه های راه آهن نیز درحال ســاخت 
هســتند و ایستگاه تویسرکان تا عید افتتاح خواهد 

شد.
این مقام مسئول ضمن تشــکر از نماینده های 
مجلــس اســتان همــدان بــرای تلاش هایی که 
داشــته اند، عنوان کرد: قطار شهری نیز اگر مصوب 
شــود، اقدامی بســیار مؤثر برای آینده و آیندگان 

خواهد بود.
شــاهرخی با اشــاره به اینکه باید نــگاه ما به 
آینده باشــد و برنامه ریزی مناسبی داشته باشیم، 
گفــت: همواره در برنامه های خود معیشــت مردم 
را درنظر داریم؛ مســئله  آبی کردن زمین های دیم، 
یعنی زمین هایی که تا به امروز یک واحد برداشت 
داشــتند، با گلخانه ای شــدن 10 واحد برداشــت 

داشته باشند و این یعنی ارتقای معیشت مردم.
وی بیان کرد: ما از ســه ســال پیــش تعیین 
کرده ایم تا پایان دولت در حوزه های مختلف مانند 
صنعت، کشــاورزی، اشتغال، سرمایه گذاری و سایر 
موارد به کجا باید برســیم، در جهــت این اهداف 
تلاش می کنیــم و خبرنگاران نیز باید فعالیت ما را 

رصد کنند و همکاری داشته باشند.
اســتاندار همدان در ادامه بر لــزوم حمایت از 
ســرمایه گذاری تأکید و عنوان کرد: ســرمایه گذار 
می تواند برای استان ارزآوری داشته باشد، بنابراین 
باید حمایت شــود تا احساس امنیت سرمایه خود 

را حس کند.
شــاهرخی ضمن تقدیر و تشکر از مردم همدان 
و بیــان اینکه همواره همکاری خوبی داشــته و در 
عرصه حمایت از نظام حضور داشــته اند، ابراز کرد: 
من همواره سعی کردم تا در حد توان حواشی را از 
بین ببرم، زیرا وقت ما باید صرف ارتقای توانمندی 
استان و اســتقرار سرمایه گذار شــود، مردم نیز از 

اختلاف خوششان نمی آید.
وی بــا اشــاره به انتخابــات پیــش رو، گفت: 
انتخابات زمانی خوب اســت که مشــارکت مردم 
حداکثری باشــد و همچنین نتیجه مطلوب زمانی 
حاصل می شــود که نماینده انتخاب شده، نماینده 

قاطبه مردم باشد.
استاندار همدان افزود: ما وظیفه داریم انتخابات 
را پرُشــور برگزار کنیم و اصحاب رسانه نیز باید در 

این امر ما را یاری کنند.
شــاهرخی در پایان با بیان اینکه اصحاب رسانه 
یکی از مهم ترین عناصر در توســعه هستند، گفت: 
امیدوارم رســانه های اســتان همدان کانون توجه 
کشور و غرب کشور باشند و انجمن صنفی مدیران 
رســانه های استان نیز در جهت نیل به اهداف خود 

پرُتلاش و موفق عمل کنند.
در ادامه جلسه رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی 
مدیران رســانه های استان همدان با اشاره به اینکه 

در سال های اخیر انجمن های صنفی فعالان رسانه 
در نقاط مختلف کشــور هم ســو با خانه مطبوعات 
تشکیل شده اســت، گفت: تقریباً 28 استان کشور 
دارای انجمن صنفی هســتند، سال گذشته نیز در 
همدان پیگیری هایی صورت گرفت و توانستیم این 

انجمن را ایجاد کنیم.
مسعود پورصالحی با بیان اینکه اولویت انجمن 
صنفی رسیدگی به مســائل اقتصادی اهالی رسانه 
و مطبوعات اســت، عنوان کرد: بحث اقتصادی در 
انجام رسالت رسانه بسیار تأثیرگذار است و چه بسا 
نقــص اقتصادی باعث فاصله گرفتن اهالی رســانه 
با رســالت خود، یعنی همان آگاهی بخشــیدن به 

جامعه شده است.
وی با اشــاره به اینکه عضوگیری انجمن صنفی 
مدیران رسانه های استان از ابتدای دهه فجر امسال 
آغاز شده است، گفت: تا به امروز بیش از 30 رسانه 
فعال استان و 100 خبرنگار از طریق سایت انجمن 

عضو شده اند.
پورصالحــی با بیان اینکــه در انجمن صنفی به 
مســائل اقتصادی و معیشتی اهالی رسانه پرداخته 
خواهد شــد، عنوان کرد: برای فعالان رسانه مانند 
کارمنــدان دولتی حمایت اقتصــادی وجود ندارد، 
بنابرایــن نیــاز وجود چنین انجمــن صنفی حس 
می شــد؛ در این انجمن برنامه ریــزی برای تأمین 

نیازهای اهالی رسانه صورت گرفته است.
رئیــس هیئت مدیــره انجمن صنفــی مدیران 
رســانه های استان همدان با اشاره به اینکه به دلیل 
عدم وجود مجموعه منســجم قبــلًا توزیع عادلانه 
بســته های حمایتی که به رســانه های استان داده 
می شــد وجود نداشــت، بیان کرد: متأسفانه قبلًا 
بعضــی از رســانه ها به دلیل ارتباط بیشــتری که 
داشــتند، مثلًا در بحث یارانــه کاغذ یا آگهی های 
دولتی، حمایت شــده و ســهم بیشــتری کسب 

می کردند.
پورصالحــی ادامــه داد: وجــود انجمن صنفی 

می تواند این نقص را رفع کند.
وی با بیــان اینکه یکی از اهداف انجمن صنفی 
آموزش نیروی انســانی اســت، گفــت: در همدان 
خبرنگاران زبده ای داریم، اما تعدادی هنوز با بعضی 
اســتانداردها فاصله دارند؛ بنابرایــن انجمن برای 

ارتقای آنان برنامه ریزی کرده است.
پورصالحــی ادامه داد: آثارخبرنگاران حرفه ای و 
اخلاق محور موجب دیده شــدن رسانه و جهش آن 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه متأسفانه قبلًا رسانه های محلی 
نمی توانســتند در سرنوشت خویش تأثیر مستقیم 
داشته باشند و در قوانین و مصوباتی که برای آنان 
تدوین می شــد دخیل نبودند، عنوان کرد: با وجود 
انجمن صنفی اســتان می توانیم در انجمن صنفی 
کشوری نماینده داشــته و ضمن بیان دغدغه های 
اهالی رسانه، در تصویب قوانین تأثیر داشته باشیم.

در ادامــه عضــو هیئت مدیره انجمــن صنفی 
مدیران رسانه های استان همدان گفت: با توجه به 
آنچه در رســانه ها عنوان شده است، در سال آینده 
تصدی گری درباره خانه هایی که زیرمجموعه وزارت 
ارشاد هســتند، قرار اســت در اختیار انجمن های 
صنفــی قرار گیــرد؛ به همین جهــت انجمن های 

صنفی درحال شکل گیری هستند.
رضا بیاناتی با اشــاره به اینکه در همدان حدود 
510 خبرنگار و 156 رســانه فعالیت دارند، اذعان 
کــرد: هرچه انســجام مدیــران رســانه ها در یک 
مجموعه بیشتر باشد، سازمان دهی و هماهنگی در 

کار رسانه بهتر انجام خواهد گرفت.
وی در ادامــه با بیان اینکه در اســتان همدان 
چهار تشــکل اصلــی در حوزه رســانه یعنی خانه 
مطبوعات، بســیج رســانه، مجمع فعالان انقلابی 
رســانه و انجمن صنفی مدیران رسانه های استان 
فعالیت می کنند، بیان کرد: این تشکل ها می توانند 
در بسیاری از موارد تصمیم گیری و همکاری کنند 

و مدیریت فعالیت رسانه ها را به عهده بگیرند.
بیاناتی با اشاره به اینکه مرکز نیکوکاری انجمن 
رسانه زیرمجموعه کمیته امداد نیز با هدف حمایت 
از فعالان رسانه ای که به نحوی نیاز به کمک دارند 
تشکیل شده اســت، گفت: نیاز به یک مکان برای 
انجمن صنفی مدیران رسانه های استان وجود دارد.
دبیر انجمن صنفی مدیران رســانه های استان 
همدان نیز ضمن بیان اینکــه هدف ایجاد انجمن 
پیشرفت هرچه بیشتر رسانه های استان است، ابراز 
کرد: تلاش های خانه مطبوعات برای سازمان دهی 
خبرنــگاران خوب امــا ناکافی بوده اســت و خلأ 

سازمان دهی در رسانه های استان دیده می شود.
زهره پوروهابــی ادامه داد: انجمــن صنفی در 
همان ابتدای امر ســایتی برای سامان دهی اعضا و 

دیگر خدمات و اطلاع رسانی ایجاد کرده است.
وی با بیان اینکه انجمن صنفی رسیدگی به سه 
مبحث کلی را درنظــر دارد، عنوان کرد: در بخش 
نخست که معیشت است، ما وظیفه داریم براساس 
اساســنامه، تعاونی های مختلفی را راه اندازی کنیم 
و از آنجا که خود فعالان رســانه نمی توانند تعاونی 
ارائه  مصرفــی راه اندازی کننــد، طرح جدیــدی 

کرده ایم.
پوروهابی با اشاره به اینکه انجمن صنفی با 120 
صنف و مجموعه خدماتی و درمانی قرارداد بســته  
و خدمات تخفیفی گرفته  و کارت های تخفیفی نیز 

صادر شــده اســت، بیان کرد: این گام اولیه برای 
تأسیس نخســتین تعاونی مصرف برخط در کشور 

است.
وی افزود: در بستر سایت انجمن صنفی، تعاونی 
مصرف خواهیم داشت که اعضای انجمن از طریق 
ســایت کالای مورد نظر خود را سفارش داده و بعد 
از کل استان کالای مورد نظر تهیه و ارسال خواهد 

شد.
پوروهابی ادامــه داد: در کنار آن تعاونی تأمین 
نیازهای اساســی ماننــد کاغذ، فیلــم و زینک و 

همچنین تعاونی اعتباری را خواهیم داشت.
وی بــا بیان اینکه مبحث دیگر مســائل رفاهی 
مانند سفرها و حوزه تفریحی و ورزشی است، گفت: 
به این حوزه نیز پرداخته خواهد شــد و نخســتین 
ســفر برای اعضایی که درخواست داشتند، در روز 

میلاد حضرت علی )ع( به مشهد خواهد بود.
دبیر انجمن صنفی مدیران رســانه های استان 
همدان با اشــاره به اینکه مبحث ســوم به ارتقای 
مهارت های فعالان رسانه می پردازد، اذعان کرد: از 
آنجا که درنظر داریم کیفیت کار رســانه ها را ارتقا 
دهیم، سه حوزه درنظر گرفته ایم و اجرای دوره های 
مختلف آموزشی در بستر سایت اسکای روم صورت 

می گیرد.
پوروهابی با اشاره به اینکه بخش دیگر نمایشگاه 
مطبوعاتــی اســت کــه می تواند ظرفیت بســیار 
خوبی باشد، بیان کرد: قســمت سوم، جایزه سال 
رســانه های غرب کشور اســت؛ این ظرفیت وجود 
دارد که هرســال در هفته خبرنــگار میزبان دوره 
داوری باشــیم و میزبانی پنج استان غرب کشور و 
معرفی برترین آثار حوزه رســانه را برعهده داشته 

باشیم.
در ادامــه نیــز تعــدادی از اعضــای انجمــن 
صنفی مدیران رسانه های اســتان همدان ازجمله 
حمدالله چاروســائی، علیرضــا معتمدزاده و حمید 
سپهری معین ضمن تأکید بر اهمیت جایگاه رسانه ، 
خواســتار حمایت اســتاندار از رســانه های استان 

همدان به ویژه در بحث معیشت شدند.

چرای دام مشکل اصلی عشایر در همدان؛

جریمه و عدم صدور مجوز، شهرنشینی عشایر را به دنبال دارد
تصمیم منابع طبیعی موجب ابطال بیش از 600 کارت چرا می شود

رضایی:  آذین   - خبر  گروه  ســپهرغرب، 
نماینده عشایر اســتان همدان با بیان اینکه 
اکنون  از مشکلات عمده و مهم عشایر  یکی 
در بحث چرای دام اســت، گفــت: یکی از 
مجوز  صدور  عدم  و  عشایر  جریمه  مشکلات 
ابطال  بــوده و درصورت  به دلیل تخلف  چرا 
بالغ بر 600  باید  پروانه چرای عشایر متخلف، 

کارت باطل شود.
خردادماه ســال جاری بود که خبری مبنی بر 
جریمه های منابع طبیعی برای عشــایر در همدان 
رسانه ای شــد و با وجود اینکه هرسال عشایر برای 
ورود و چرای دام های خود در همدان مشکل دارند، 
اما هنوز هم این مشــکل رفع نشده و این بار عشایر 
با جریمه هایی نیز در این خصوص مواجه شدند که 

گلایه مندی آن ها را به دنبال داشته است.
مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
همدان از آغاز چرای 70 هزار دام عشــایر در مراتع 
استان همدان از نیمه اردیبهشت ماه خبر داد و این 
موضوع را عنوان کرد که با توجه به وضعیت مراتع 
اســتان همدان برای 598 هــزار واحد دامی مجوز 
چرا در مراتع صادر شده است و 70 هزار دام عشایر 
در کنار دام های روستاییان استان همدان در مراتع 

چرا می کنند.
خزائــی این نکتــه را نیز متذکر شــده بود که 
در راســتای تقویت مراتع استان همدان و پوشش 
گیاهی آن تا قبل از نیمه اردیبهشت ماه ورود عشایر 
و چرای دام آن ها در مراتع اســتان همدان ممنوع 
بوده و عشــایر وارده شــده از اســتان های لرستان 
و کرمانشــاه، بین ســه ماه و نیم تا چهار ماه برای 

ییلاق به استان همدان کوچ می کنند.

امــا در خبر دیگری طی همان روزها مدیر امور 
عشــایری استان همدان این موضوع را اظهار کرده 
بود که پروانه چرای صادرشده برای دام های عشایر 
اســتان همدان مربوط به ســال 62 بوده و از سال 
62 پروانه چرای دام های عشــایر پالایش نشــده و 
این درحالی اســت که از سال 62 تاکنون با توجه 
به افزایش جمعیت عشایری به طور قطع تعداد دام 
عشــایر نیز افزایش داشــته و باید در این خصوص 

به منظور ارائه پروانه چرا بازنگری صورت گیرد.
با توجه بــه اظهارات فــوق در این خصوص تا 
به امروز متأســفانه نه تنها پالایشــی به این منظور 
صورت نگرفته است، بلکه عشــایر از شهریورماه با 
جریمه ها و ابطال کارت چرا توســط منابع طبیعی 
در اســتان مواجه بوده اند و با وجود درخواست های 
مکرر برای رســیدگی به این مشکل، مسئله هنوز 
هم حل نشــده است که در این خصوص با نماینده 

عشایر استان همدان گفت و گو کردیم.
حمیــد ترک در گفت و گو بــا خبرنگار ما ضمن 
تأکید بر اینکه یکی از مشکلات عمده و مهم عشایر 
اکنون در بحث چرای دام اســت، اظهار کرد: یکی 
از مشــکلات جریمه عشایر و عدم صدور مجوز چرا 
به دلیــل تخلف و چــرای دام در خارج از ســامانه 

اسکانی است.
وی با بیان اینکه عشــایر درخواست و اصرار به 
پیگیری و رفع این مشــکل توســط تعاونی عشایر 
دارند، گفت: عشایر عنوان می کنند اگر این مشکل 
رفع شــود، در آینده دیگر تخلفی انجام نمی دهند؛ 
اما اســتانداری و منابع طبیعی اســتان اهرم فشار 

خود را دارند که باید طبق قانون عمل کنند.
نماینده عشایر اســتان همدان بیان کرد: طبق 

محاســبه ای سرانگشــتی این موضــوع پیش بینی 
می شــود که درصورت ابطال پروانه چرای عشــایر 

متخلف، باید بالغ بر 600 کارت باطل شود.
ترک بــا بیان آنکه درصورت اجرای این تصمیم 
عملًا عشایری باقی نخواهند ماند، افزود: نمی دانیم 
چه کسی این تصمیم را گرفته و برنامه ریزی به این 

صورت داشته است.
وی با تأکید بر اینکه با توجه به بی ســواد بودن 
عشــایر و عدم آگاهی بر شــروط چــرای دام در 
همدان این تخلفات صورت گرفته اســت، تصریح 
کرد: عشایر از این موضوع اطلاع نداشتند و هرچه 
این مورد را از اســتانداری و منابع طبیعی پیگیری 

کردیم، متأسفانه کسی پاسخگو نبود.
نماینده عشــایر استان همدان ادامه داد: درنظر 
گرفتــن جریمه برای عشــایر متخلــف از ابتدای 
شهریورماه اجرایی شد و عشایر هنگام مراجعه برای 
تعویض دفترچه چرای دام به منابع طبیعی متوجه 

این موضوع شدند و کارت چرای آن ها ضبط شد.
ترک بــا بیان اینکــه جریمه های اعمال شــده 
براســاس پرونده های تشکیل شده از قبل در حوزه 
لرســتان، ملایر و همدان بوده، خاطرنشــان کرد: 
منابع طبیعی براســاس این پرونده ها تصمیماتی را 

گرفته است.
وی با تأکید بر آنکه معتقدم اعمال این جریمه ها 
ناعدالتی است، یادآور شد: منابع طبیعی باید بحث 
آموزش و ترویج و توجیهاتی را با هزینه خود عشایر 
درنظر گرفته و سپس این گونه تصمیمات را بگیرد.

نماینده عشــایر اســتان همدان اظهار کرد: با 
توجه به اینکه عشــایر ما اکثراً بی ســواد هستند، 
منابــع طبیعی با ارائه ایــن آموزش ها و توجیهات 

لازم کمک می کند که آنان حداقل به صورت تجربی 
بدانند که نباید تخلفی انجام داده و زودتر از موعد 
مقرر وارد حوزه همدان و یا لرستان شوند که چنین 

مشکلاتی برای آن ها پیش بیاید.
ترک با بیان آنکه با این سیاســت و قانون سفت 
و سخت درنظر گرفته شده منابع طبیعی عملًا 500 
تا 600 عشــایر ما باید با این مشــکل دست وپنجه 
نرم کرده و یا عشــایری را تعطیل کرده و به حوزه 
شهری بپیوندند، گفت: چندین بار به منابع طبیعی 
و حوزه ترویــج کارت چرا مراجعه داشــته ایم، اما 

متأسفانه پاسخگو نبودند.
وی با تأکید بر اینکــه با آغاز فصل کوچ به طور 
قطع عشــایر ما با مشکل مواجه خواهند شد، بیان 
کرد: از منابع طبیعی درخواست داریم ابتدا آموزش 
و ترویــج را بــرای آخرین بار ارائه دهد و ســپس 
تصمیمات را بگیــرد؛ البته منابــع طبیعی عنوان 
می کنــد قبلًا این آموزش ها را داشــته که معتقدم 
اگر عشــایر از این موضوع اطلاع داشــتند، تخلف 

نمی کردند.
نماینده عشایر استان همدان افزود: ورود زودتر 
از موعد عشــایر به حــوزه همدان فقــط به دلیل 
شــرایط آب وهوایی و خشک ســالی است که آن ها 
را وادار می کند از منطقه خوزســتان کوچ کرده و 
وارد همدان شوند و چنین پرونده هایی برای آن ها 

تشکیل و با مشکل مواجه شوند.
ترک در پایان خاطرنشــان کــرد: این بار منابع 
طبیعی با هزینه تعاونی عشــایر آموزش ترویجی را 
برای عشایر ارائه داده و پس از آن درصورت تخلف 

براساس دستوارت لازم برخورد کند.
از مشکلات عمده و مهم عشایر اکنون در بحث 

چرای دام است که با وجود پیگیری های چندباره، 
این مشــکل همچنان حل نشده است و استانداری 
و منابع طبیعی اســتان اهرم فشار خود را دارند که 

باید طبق قانون عمل کنند.
به گفته نماینده عشایر استان همدان درصورت 
ابطال پروانه چرای عشایر متخلف باید بالغ بر 600 
کارت باطل شــود که درصورت اجرای این تصمیم 
دیگر عملًا عشایری باقی نخواهد ماند و عشایر نیز 
به جمعیت شهری افزوده شده و این موضوع آسیب 
جدی و جبران ناپذیر خواهد بود؛ درصورتی که باید 
با حمایت های ویژه سعی بر تقویت عشایر کرد و با 
رفع مشکلات آن ها، تلاش کنیم تا فرزندان عشایر 

به ادامه راه و روش پدارنشان راغب باشند.
ترک نماینده عشــایر اســتان عنــوان کرده 
اســت که جریمه عشــایر و ابطال کارت چرا از 
شــهریورماه صورت گرفته، این مهم را نیز یادآور 
شــد که با توجه به بی ســواد بودن عشایر و عدم 
آگاهی بر شــروط چــرای دام در همــدان، این 
تخلفــات صورت گرفته و عشــایر از این موضوع 
اطلاع نداشتند و هرچه این مورد را از استانداری 
و منابع طبیعی پیگیری کرده اند، متأسفانه کسی 

است. نبوده  پاسخگو 
مهم ترین خواســته کنونی این اســت که منابع 
طبیعــی یک دوره آموزش، ترویــج و توجیه برای 
عشــایر و با هزینه تعاونی عشــایر برگزار و سپس 
درصورت وقوع تخلف جریمــه و ابطال کارت چرا 
را عملیاتــی کنــد و اینکه براســاس پرونده های 
تشکیل شــده از قبل اعمال جریمه شوند، منطقی 
نبوده و این موضوع باید مورد توجه مســئولان امر 

قرار گیرد.


